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2009MME28 
 
VERSLAG van de vergadering van de statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 
van 2 maart 2009 
 
Aanwezig: 
P.C. Pollmann (PvdA , voorzitter), drs. W.M. de Jong (gedeputeerde), J.W. Benschop (SGP), 
F. Bersch (SP), mw.drs. W.A. Bodewitz (PvdD), mw. K. Derks-Wolthuizen (ChristenUnie), 
C.J.J. van Ee (CDA), J. Fastl (GroenLinks), ir. N.J.P. Hoefnagels (D66), mw. N.P.B. van ’t 
Hooft (PvdA), J.F.M. Kloppenborg (GroenLinks), J. Konijnenbelt (CDA), mw. D. Lamers-
Tiecken (VVD), mw. G.W. Nalis (PvdA), mr.drs. L.W. Nooteboom (VVD), ing. R. Roos 
(Mooi Utrecht), mw.drs. J.C.M. Versteeg (D66), mw.drs. H.D.I. Walta-auf’m Keller (VVD) 
 
Van Ambtelijke zijde aanwezig: 
dr. R.J. Poort (adjunctgriffier), mw. W. Voorneman-Rikkers (verslag) 
 
Afwezig: 
mr. J.H. Ekkers (gedeputeerde), mw.drs. U.P. Blom (PvdA) 
 

1. Opening 
De voorzitter opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.  
 
2. Mededelingen en ingekomen stukken 
Mededelingen 
- Bericht van verhindering is ontvangen van gedeputeerde Ekkers en mevrouw Blom.  
- De voorzitter memoreert de data van de werkbezoeken bodemsanering op 30 maart, energie op 

11 mei en recreatieschappen op 31 augustus 2009. Nadere informatie volgt.  
- De voorzitter memoreert dat de commissie per mail op 24 februari jl. is geïnformeerd over een 

aanpassing in de volgorde van de agendapunten in verband met het feit dat gedeputeerde De Jong 
om 16.00 uur in Paushuize moet zijn. Gestart zal worden met de Rondvraag (agendapunt 3), 
Implementatieplan Hier en Nu (agendapunt 8) en Klimaat- Energie Akkoord tussen Rijk en 
Provincies 2009 – 2011 (agendapunt 9).  

- Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van mevrouw Versteeg memoreert de 
voorzitter dat via de mail het verzoek is gekomen na te denken over onderwerpen voor 
maatwerkonderzoek door de Randstedelijke Rekenkamer. 

 De heer Hoefnagels zet uiteen, dat de provincies als concessieverlener voor het OV 
belanghebbende is in de OV Chipcard. Bij de invoering van de OV Chipcard komt veel 
informatie beschikbaar over reizigers en vervoersstromen. D66 heeft begrepen, dat die informatie 
in principe bij de vervoersbedrijven blijft. De informatie kan echter ook interessant zijn voor de 
concessiehouder. Op grond van het vorenstaande pleit D66 ervoor de Randstedelijke 
Rekenkamer te laten onderzoeken welke informatie bij de invoering van de OV Chipcard 
beschikbaar komt en specifiek welke informatie daarvan interessant is voor de concessiehouder.  

 De voorzitter informeert of de commissie zich kan vinden in de suggestie van D66.  
 Mevrouw Walta geeft aan dat zij de suggestie zal terugkoppelen naar haar fractie en hierop nader 

terugkomt.  
 Met in achtneming van het vorenstaande constateert de voorzitter dat de commissie zich 

overigens kan vinden in het voorstel van D66.  
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- Alvorens over te gaan tot agendapunt 3 geeft de voorzitter het woord aan mevrouw Donkersloot, 
inspreekster namens Actie 245 (behoud sneldienst 245 van Oudewater/Montfoort naar Utrecht 
Centraal).  
Mevrouw Donkersloot leest haar betoog voor. Dit betoog is als bijlage bij dit verslag gevoegd 
Kortheidshalve zij verwezen naar de inhoud. Hierna overhandigt spreekster de klachtenbrieven 
namens en van de reizigers van de voormalige lijndienst 245 aan de voorzitter. 
 
De heer Roos heeft begrepen dat lijn 245 wordt meegenomen in het kader van de reparatieslag. 
Spreker informeert of dit inderdaad het geval is.  
 
De heer Bersch memoreert dat Actie 245 haar klachten al eerder kenbaar heeft gemaakt aan de 
provincie. Geïnformeerd wordt hoe hierop tot nu toe door de provincie is gereageerd. 
De heer Polman antwoord dat de provincie schriftelijk heeft gereageerd. In de brief staat dat de 
provincie een concessie heeft verleend aan Connexxion en dat de provincie enkele 
standaardeisen heeft gesteld ten aanzien van het OV tussen Oudenwater, Montfoort en Utrecht. 
Voorts wordt gemeld dat tussen Connexxion, de provincie, de desbetreffende gemeenten en 
Rover overleg heeft plaatsgevonden over het opheffen van lijn 245. De status daarvan is spreker 
niet bekend.  
 
De heer Fastl informeert hoe duidelijk het is dat reizigers thans geen gebruik meer maken van de 
bus. De start van de desbetreffende dienstregeling is niet goed gelopen. Spreker informeert of 
inmiddels sprake is van een verbetering. Conform het contract met de provincie moet 
Connexxion aan bepaalde eisen voldoen. Indien door middel van het meer bussen inzetten op 
dienstregeling 180 niet aan de eisen kan worden voldaan, is wellicht een reparatiemogelijkheid 
weer snelbussen in te zetten in de zin van lijn 245. De vraag is in hoeverre Connexxion kan 
worden opgedragen de problemen op een andere wijze op te lossen dan thans het geval is.    
Met betrekking tot het wegblijven van reizigers licht mevrouw Donkersloot toe terzake over 120 
mails te beschikken.  
Desgevraagd door de heer Fastl antwoordt spreekster dat de afstand tot de bushaltes niet groter is 
geworden. In principe rijdt er iedere 10 minuten een bus. Het komt echter voor dat er soms twee 
bussen achter elkaar komen en vervolgens 20 minuten geen bus. Bij de inzet van de extra bussen 
is de ene overvol en de andere half leeg.   
De heer Polman hecht eraan hieraan toe te voegen dat veel forenzen vanuit Oudewater en 
Montfoort gebruik maakten van de sneldienst 245. De bus zat altijd vol. Het heeft spreker dan 
ook verbaasd dat Connexxion beweerde, dat volgens de tellingen niemand in de bus zou zitten.  
De heer Fastl informeert hoe het kan dat de telling niet congrueert met de ervaringen van de 
reizigers.   
Mevrouw Donkersloot kan zich voorstellen dat dit een gevolg is van het moment waarop de 
telling heeft plaatsgevonden.   

 
Mevrouw Bodewitz informeert hoe Connexxion heeft gereageerd op de opmerkingen, dat thans 
sprake is van een route die in de visie van de reizigers niets extra’s oplevert. Voorts wordt 
geïnformeerd wat Connexxion als reden opvoert voor deze route. 
Mevrouw Donkersloot antwoordt, dat Connexxion meent dat deze werkwijze meer duidelijkheid 
schept voor de reiziger.  
De heer Polman voegt hieraan toe dat Connexxion denkt dat bewoners van Oudewater en 
Montfoort in de war raken, indien sprake is van twee dienstregelingen. Zo ‘belachelijk’ komt het 
over.  
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In verband met afwezigheid van gedeputeerde Ekkers licht de heer Knegtel in reactie op de 
vragen en opmerkingen toe, dat Connexxion voldoet aan de eisen die de provincie in de 
aanbesteding heeft gesteld. Destijds is in het PvE als verplichting opgenomen dat Connexxion 
een verbinding moest bieden tussen Oudewater, Montfoort en Utrecht. Via lijn 180 voldoet 
Connexxion daaraan. In die zin heeft de provincie geen formele mogelijkheden om Connexxion 
te verplichten de sneldienst te herstellen. Het is de provincie duidelijk dat het opheffen van lijn 
245 op een aantal bezwaren stuit. Op grond hiervan heeft de provincie inmiddels diverse keren 
contact gehad met Connexxion. Connexxion is in dit kader o.a. aangesproken op het feit dat 
conform de concessie moet worden voldaan aan de inzetnormen. Dat is voor Connexxion mede  
aanleiding geweest voor de korte termijn extra bussen in te zetten. De provincie kan zich 
voorstellen dat het op dit moment voor de reizigers onduidelijk is op welke ritten extra bussen 
worden ingezet. De provincie heeft Connexxion derhalve verzocht een en ander duidelijk te 
communiceren richting de reizigers. Voor de langere termijn is door de provincie aan 
Connexxion gevraagd nogmaals goed te kijken naar de route, zoals die nu wordt gereden, in 
relatie tot de klachten die leven en met een oplossingsvoorstel te komen waarbij wellicht de 
sneldienst kan worden heroverwogen. Connexxion buigt zich hierover thans nader. GS zullen 
daarover later nog een besluit moeten nemen.  

 
De heer Polman heeft vernomen dat Connexxion hedenmorgen telefonisch heeft laten weten te 
overwegen lijn 245 weer in te voeren, mits GS daarmee instemmen.   

 
De voorzitter memoreert de afspraak dat alle reacties die binnen komen ten aanzien van de 
concessieverlening OV worden verzameld en dit onderwerp terugkomt in de commissie om na te 
gaan welke oplossingen zijn geboden en hoe het OV loopt sinds de start van de nieuwe 
concessie.  
Spreker bedankt de insprekers tot slot voor hun komst en inbreng.  

 
Ingekomen stukken 
Cie 2009MME24 NMU inspraakreactie op startnotities Hoevelaken en Ring Utrecht: bijlage 1, bijlage 2 
en bijlage 3 
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van de heer Nooteboom bevestigt de voorzitter dat 
deze stukken in het vervolg rechtstreeks op de agenda van de ad hoc commissie worden gezet.  
Cie 2009MME25 memo stand van zaken Project Stationsomgeving Driebergen-Zeist  
De heer Roos merkt naar aanleiding van de ingekomen stukken in algemene zin op van mening te zijn, 
dat de Commissie en de Staten als het op besluitvorming aankomt in de gelegenheid moeten worden 
gesteld op basis van kosten, baten en effecten een keuze te maken tussen OV-, wegenmaatregelen dan 
wel een combinatie daarvan. Het voorleggen van besluiten over wegen zonder samenhangende 
afwegingen met OV acht Mooi Utrecht niet acceptabel.   
 
3. Rondvraag 
De heer Van Ee vestigt de aandacht op het onderhoud van rotondes die aansluiten op provinciale wegen. 
Regelmatig geven gemeenten aan bereid te zijn deze rotondes zelf te onderhouden en daarover 
contracten af te sluiten met de provincie. Vier jaar gelden voelde de toenmalige gedeputeerde hier niet 
voor. Geïnformeerd wordt of GS bereid zijn zich hierover opnieuw te beraden en in deze met een 
standpunt te komen.  
Van de afdeling Voorlichting is bericht ontvangen over het verlichten van het fietspad langs de N199. 
Onder verwijzing naar de desbetreffende aangenomen moties informeert het CDA naar de planning van 
de verlichting van de provinciale wegen 225, 226 en 227.  
Tot slot vraagt spreker aandacht voor de kruising Utrechtseweg – Koppeldijk in de gemeente Houten. In 
de zomer zal de Laagravense Plas veel recreatieverkeer aantrekken. Het CDA heeft vernomen dat de 
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gemeente Houten in samenspraak met de provincie een plan zou ontwikkelen om de kruisingen veiliger 
te maken. Verzocht wordt de commissie nader te informeren over dit plan.   
De voorzitter zegt toe dat bovenstaande vragen zullen worden meegenomen naar gedeputeerde Ekkers. 
 
De heer Benschop vestigt de aandacht op kunst op rotondes. In de gemeente Lopik is onder de bevolking 
enige commotie ontstaan over de kosten en de keuze van een kunstwerk op een rotonde. Spreker heeft 
begrepen dat de gemeente en de bevolking niet zijn betrokken bij de procedure. De SGP pleit ervoor dit 
in voorkomende gevallen wel te doen, zodat meer draagvlak ontstaat voor een kunstwerk.   
De voorzitter zegt toe deze vraag te zullen meenemen naar gedeputeerde Ekkers.  
 
8. Implementatieplan Hier en Nu (inclusief presentatie) 
Mevrouw Tensen licht de inhoud van het Implementatieplan Hier en Nu toe aan de hand van een 
powerpoint presentatie. Daarbij kijkt zij terug naar de opdracht waarmee het project van start is gegaan, 
loopt zij de hoofdlijnen van het implementatieplan door waarbij zij in het bijzonder focust op duurzame 
inkoop. Tot slot kijkt zij vooruit naar de acties die worden genomen in 2009 binnen het project Hier en 
Nu. De handout van de presentatie is als bijlage bij het verslag gevoegd. Kortheidshalve zij verwezen 
naar de inhoud. 
 
Mevrouw Nalis spreekt haar waardering uit voor het ambitieuze plan. De PvdA heeft echter wel de 
indruk, dat de nadruk sterk op duurzame inkoop ligt. De provincie is vaak ook opdrachtgever voor 
infrastructurele projecten. Zij informeert of aanbestedingen ook onder het project vallen.  
Mevrouw Tensen meent dat de aanbesteding van infrastructurele werken ook onder de regie van 
subsidies en inkoop wordt gebracht en als zodanig wordt meegenomen in de uitwerking van duurzaam 
inkopen. Op dit moment wordt de aanbesteding nog door de afdeling Wegen zelf gedaan. Zij 
participeren echter ook in de werkgroep.  
Naar aanleiding van een desbetreffende opmerking van mevrouw Nalis licht spreekster toe dat grond-, 
weg- en waterbouw ook een productgroep is waarvoor SenterNovem criteria ontwikkelt. In die zin is het 
niet anders dan producten en wordt een en ander afgedekt door het landelijke traject.  
 
De heer Kloppenborg spreekt zijn waardering uit voor het ambitieuze plan. 
Bekend is dat niet alle biogas als duurzaam wordt gekarakteriseerd; er is biogas dat concurreert met de 
voedselproductie. Geïnformeerd wordt of daarop wordt gelet.   
Mevrouw Tensen bevestigt, dat daarop wordt gelet. Er is gekozen voor biogas dat door vergisting bij 
afvalverwerking of rioolwaterzuiveringen wordt opgewekt.  
 
Mevrouw Bodewitz informeert in vervolg op de vraag van GroenLinks of hieronder ook mestvergisting 
wordt gerekend.  
Mevrouw Tensen antwoordt, dat op dit moment alleen wordt ingekocht uit de 
afvalverwerkingsinstallaties en rioolwaterzuiveringen.  
Desgevraagd door mevrouw Bodewitz antwoordt spreekster dat de Climate Neutral Group de provincie 
begin 2008 informatie heeft verstrekt over de onderbouwing van de credits die de provincie heeft 
ingekocht. Het gaat om gecertificeerde credits, die gecontroleerd worden. Spreekster zegt toe de 
commissie  hierover schriftelijk nadere informatie te zullen verstrekken.  
 
De heer Van Ee informeert waarom het behalen van de doelstelling klimaatneutrale organisatie is 
verschoven van 2010 naar 2015.  
Mevrouw Tensen licht toe dat bij het definiëren van het begrip klimaatneutraal ervoor is gekozen 
klimaatneutraal te worden zonder daarbij compensatie te gebruiken. Op grond van het vorenstaande is 
2010 te ambitieus en is de datum opgeschoven naar 2015.  
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De heer Van Ee merkt op dat de provincie in deze een lerende organisatie is. Getracht wordt 
doelstellingen te realiseren, die nog niet eerder zijn gerealiseerd. Geïnformeerd wordt of in deze kennis 
en ervaring worden gedeeld met andere organisaties en bedrijven in de provincie.  
Mevrouw Tensen verwijst in deze naar het project Op Kop, waarbij de provincie externe bedrijven en 
organisaties uitdaagt klimaatneutraal te worden. In dat kader wordt een netwerk opgebouwd en worden 
ervaringen uitgewisseld met bedrijven die in hetzelfde proces zitten als de provincie.   
 
De heer Bersch merkt op dat het de SP verheugt dat de doelstelling is in 2015 zonder compensatie 
klimaatneutraal te zijn.  
Tot nu toe betreft de compensatie bosaanplant. Geïnformeerd wordt of voor de komende periode ook 
wordt gekeken naar andere mogelijkheden van compensatie zoals bv. het investeren in duurzame 
energieprojecten in Derde Wereldlanden.  
Mevrouw Tensen licht toe dat het in 2000 afgesloten contract met de Climate Neutral Group eind 2010 
afloopt. Spreekster voert inmiddels overleg met de Climate Neutral Group over de mogelijkheid het 
contract open te breken en meer richting duurzame energie credits te gaan.   
 
De voorzitter bedankt mevrouw Tensen voor de presentatie en de beantwoording van de vragen. Spreker 
gaat vervolgens over tot de inhoudelijke behandeling van het Implementatieplan Hier en Nu.  
 
Mevrouw Walta zet uiteen dat de VVD op het standpunt staat dat compensatie niet de beste manier is 
om klimaatneutraal te gaan werken. De VVD pleit ervoor daarin terughoudend te zijn. Het is beter 
schoon te werken en minder te vervuilen dan te compenseren.  
Spreekster memoreert dat in het verleden is afgesproken, dat de functie Coördinator geen nieuwe fte zou 
kosten maar uit een herschikking van functies zou voortkomen.  
In het voorliggende stuk wordt uitgebreid ingegaan op beperking van het autogebruik door 
provinciemedewerkers. De VVD geeft mee ook te letten op het behoud van kwalitatief goede 
werknemers;  ‘auto pesten’ is over het algemeen niet bevorderlijk.   
 
De heer Hoefnagels zet uiteen dat het inkopen van groene stroom inkopen en compenseren eenvoudige 
manieren zijn om met dit onderwerp om te gaan. D66 staat op het standpunt dat de provincie een grotere 
voorbeeldfunctie zou moeten vervullen. Het zou van meer ambitie en betrokkenheid getuigen als de 
provincie binnen een aantal specifieke provinciale taken wat verder zou gaan dan enkele 
besparingsmaatregelen. D66 kan zich in deze bijvoorbeeld voorstellen dat de provincie als 
gegarandeerde afnemer optreedt bij duurzame energieprojecten in de provincie. Als de provincie bereid 
is voor een langere periode tegen een redelijke prijs elektriciteit af te nemen, kan zij een positieve 
inbreng hebben bij het makkelijker van de grond komen van bepaalde projecten en vervult zij een 
grotere rol als aanjager.   
Geïnformeerd wordt naar de status van de eigen gebouwen en of in dit kader nog iets meer kan worden 
gedaan dan thans het geval is.   
Mevrouw Walta vreest dat wellicht sprake is van staatssteun indien de provincies garanties afgeeft voor 
de afname van energie. De VVD pleit ervoor dat goed uit te zoeken.  
De heer Hoefnagels onderschrijft, dat dit goed zal moeten worden uitgezocht. 
 
Mevrouw Nalis spreekt namens de PvdA haar waardering uit voor het voorliggende voorstel. Spreekster 
constateert dat het grootste energieverbruik in de openbare verlichting en de provinciale panden zit. De 
PvdA is van mening dat op die punten zo snel mogelijk resultaten moeten worden behaald in de zin van 
energiebesparing.   
Daarnaast acht de PvdA de voorbeeldfunctie van de provincie van belang. De provincie zal goed moeten 
nadenken over de vraag hoe zij duurzaam wil aanbesteden en daarmee laten zien wat haar 
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voorbeeldfunctie is. Voorts is het van belang dat ook andere partijen worden gestimuleerd om 
duurzaamheid als prioriteit mee te nemen. 
 
Mevrouw Bodewitz deelt mede dat de PvdD enthousiast is over het voorliggende Implementatieplan 
Hier en Nu. Het plan is volledig duurzaam te gaan in kopen. Spreekster informeert of dit ook betekent 
dat de banketing biologisch zal zijn. 
 
De heer Van Ee deelt mede dat het CDA zich aansluit bij de vragen van de PvdA.  
 
De heer De Jong onderschrijft het betoog van de VVD over compensatie. Uitgangspunt is eerst 
besparen, dan duurzaam opwekken en als het niet anders kan compenseren. De doelstelling is in 2015 
volledig van de compensatie af te zijn.  
De duurzame energie die wordt ingekocht, wordt gegarandeerd door de daarbij behorende certificaten. 
Daarmee worden ook duurzame projecten ondersteund. Eventueel zou de provincie nog aan  
energieopwekking kunnen doen.   
Biologische catering is thans niet als doelstelling in het voorliggende plan opgenomen. Duurzaamheid 
vertaalt zich in vele aspecten. Indien biologische catering de meest duurzame wijze van banketing is, zal 
dit er vanzelf uit komen rollen.  
Mevrouw Bodewitz zet uiteen dat in het voorliggende plan staat, dat de inkoop aan de normen van 
SenterNovem zal voldoen. Er is in dat kader een bepaald percentage opgenomen ten aanzien van de 
biologische catering. De vraag is of de provincie van plan is om te voldoen aan die norm van 
SenterNovem.  
De heer De Jong bevestigt dat de provincie van plan is aan die norm te voldoen.  
De oproep ter zake van het aanbesteden is duidelijk. De provincie ziet haar voorbeeldfunctie op dat vlak 
en zal daaraan vormgeven.  
 
De voorzitter sluit hierna de discussie over dit onderwerp af.  
 
9. Klimaat-Energieakkoord tussen Rijk en Provincies 2009 - 2011 
De voorzitter licht toe dat dit stuk door GS ter kennisgeving is aangeboden en pas voor 30 maart a.s. zou 
worden geagendeerd. Op verzoek van GroenLinks, ondersteund door de SP, is dit onderwerp voor 
vandaag geagendeerd.  
 
De heer Kloppenborg zet uiteen dat GroenLinks in eerste instantie verheugd was over het gesloten  
Klimaatakkoord tussen Rijk en Provincies; mooie ambities, zoals 30% reductie van broeikasgassen, 20% 
gebruik van hernieuwbare energiebronnen en tevens flink wat geld. 
De tekst van het voorliggende Akkoord valt GroenLinks voor wat de provincie Utrecht betreft echter 
tegen. In het staatje op pag. 6 staat dat de provincie Utrecht zich vastlegt op 8 picajoule hetgeen net iets 
meer is dan 1% van de totale landelijke taakstelling van 700 picajoule. Utrecht staat onderaan met 
slechts de halve opgave van de voorlaatste, de provincie Drenthe. 
Op blz. 21 (bijlage 2) geeft de provincie Utrecht vervolgens fraaie projecten op. Op grond van het 
vorenstaande wekt dat de indruk van mooie worden maar weinig daden gelet op de lage ambities die 
worden vastgelegd. GroenLinks is overigens benieuwd naar een meer specifieke toelichting over de 
Utrechtse ideeën, zoals het 100.000 daken-plan. Juist omdat het halen van de windenergieopgave niet 
eenvoudig is, zal de provincie Utrecht zich veel sterker moeten inzetten op bv. zonne-energie, op 
energiebesparing bij nieuwbouw maar ook bij renovatie. GroenLinks kan zich voorstellen dat GS zich 
alleen willen vastleggen op datgene dat 100% zeker is; zelfs dan had GroenLinks echter meer ambitie 
verwacht. 
GroenLinks vraagt zich af of de CO2-reductie ten aanzien van BLOW is gehaald. De doelstelling was 
50 MW, hetgeen 37.500 ton CO2 zou bedragen. Dat was afgesproken voor 2010. In de Statenbrief wordt 
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gesproken over 47.500 ton. Het is echter niet duidelijk wanneer die wordt gehaald. GroenLinks krijgt het 
idee dat het jaar 2020 is bedoeld. Dan wordt het plaatje ineens veel minder duidelijk en kan niet worden 
gesteld, dat de provincie de BLOW ambitie op tijd heeft gehaald. Verzocht wordt om duidelijkheid in 
deze. 
Regelmatig wordt geroepen dat Utrecht de provincie is met de sterkste economie en een zeer hoge 
mobiliteit. Utrecht is echter op dit cruciale duurzaamheiddossier het zwakte jongetje van de klas. 
GroenLinks heeft hier grote moeite mee. Eén procent van de landelijke doelstelling voor een provincie 
met 7% van de bevolking is te weinig. GroenLinks verwacht meer ambitie.   
In het Akkoord wordt gesproken over het wegnemen van belemmeringen bij de uitvoering van de 
SLOK-regeling. GroenLinks heeft vernomen dat daaraan behoefte is, omdat gemeenten stuiten op de 
Rijksbureaucratie. Geïnformeerd wordt naar de vorderingen op dit punt.   
 
De heer Bersch sluit zich aan bij het betoog van GroenLinks. De provincie stelt duurzaamheid centraal, 
ziet zichzelf als duurzame TOP-regio; de term ‘duurzaamheid’ komt vele malen voor in het 
Coalitieakkoord en het Collegeprogramma, maar op het essentiële punt van duurzame energie laat de 
provincie Utrecht het afweten; daar komt het in feite op neer. De provincie Utrecht heeft met 8 PJ de 
laagste ambitie van alle provincies.  
Met betrekking tot de passage over de afhandeling van de motie Offensief Duurzame Energie merkt 
spreker op dat het voorliggende Akkoord over 2020 gaat, terwijl BLOW over 2010 gaat. In de visie van 
de SP is de motie derhalve niet afgehandeld. Eerst zal de doestelling met betrekking tot BLOW moeten 
worden ingevuld en daar bovenop komen de doelstellingen voor 2020.  
Indien GS en PS het erover eens zijn dat deze ambitie te laag is voor een provincie die duurzaamheid 
serieus neemt, zou kunnen worden overwogen de inspanning voor 2020 te verdubbelen naar tenminste 
16 PJ. Aan GS zou kunnen worden opgedragen nader te onderzoeken wat de mogelijkheden daarvoor 
zijn en deze vervolgens bespreken met de Staten.   
 
Mevrouw Nalis deelt mede dat de PvdA zich aansluit bij het betoog van GroenLinks en de SP. Ook de 
PvdA vond de ambitie van 8 PJ voor het realiseren van duurzame energie teleurstellend. 
De PvdA informeert hoe uitvoering zal worden gegeven aan de op zich goede Utrechtse projecten, die 
op blz. 21 staan vermeld. De PvdA pleit ervoor met name de projecten op het gebied van de 
woningbouw te stimuleren.   
 
De heer Roos vestigt de aandacht op mobiliteit. Op blz. 9 wordt gesproken over het stimuleren van fiets, 
OV en een betere benutting van infrastructuur. In de tabel op blz. 17 is voor wat betreft de provincie 
Utrecht in het kader van mobiliteit sprake van een wit hokje. Verzocht wordt om een toelichting. 
 
De heer Hoefnagels spreekt zijn waardering uit voor de positie van de provincie Utrecht ter zake van de 
adaptatiemaatregelen. D66 sluit zich aan bij de vraag van Mooi Utrecht over mobiliteit en de vragen van 
GroenLinks. Het kan niet zo zijn dat de provincie een dergelijke beperkte ambitie heeft, zeker gezien de 
projecten in bijlage 2.  
In het Klimaatakkoord wordt de klimaatneutrale organisatie bij de provincie genoemd. Geïnformeerd 
wordt of de provincie een subsidieaanvrage heeft gedaan in het kader van de SLOK-regeling.  
 
Mevrouw Walta zet uiteen dat de VVD op het standpunt staat dat de provincie in deze realist moet 
blijven. Utrecht is nu eenmaal een bijzonder volgebouwde provincie. Zeker indien de drie 
eerstgenoemde projecten in het voorliggende plan goed worden gerealiseerd, kan de provincie daarmee 
winst behalen. De VVD staat op het standpunt dat de provincie beter realist en bescheiden kan zijn, 
zodat sprake is van een redelijke kans van slagen dan niet haalbare ambities te formuleren waarmee de 
provincie haar geloofwaardigheid wellicht verliest.   
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Mevrouw Bodewitz zet uiteen dat de lage ambities de PvdD verbazen, mede gelet op de duurzame 
plannen die er liggen.  
In de voorliggende overeenkomst staan veel goede plannen, waaruit de provincie Utrecht lering kan 
trekken. De PvdD is benieuwd welke nieuwe ideeën daaruit voortkomen. 
Spreekster onderschrijft het betoog van de VVD dat Utrecht een volgebouwde provincie betreft. Dit 
geldt echter ook in redelijke mate voor andere provincies, zoals Zuid-Holland, die echter veel meer weet 
te realiseren. De PvdD gaat er vanuit dat ook de provincie Utrecht meer zal kunnen realiseren.   
In de overeenkomst staat ter zake van de rol van de provincie, dat de provincie vanuit de 
verantwoordelijkheid als ruimtelijke ordenaar de randvoorwaarden voor de ruimtelijke inpassing van de 
energieprojecten en infrastructuur zal invullen. Op blz. 7 staat dat de provincies in samenwerking met 
gemeenten verantwoordelijkheid nemen voor het vinden van geschikte locaties voor opwekking van 
duurzame energie. Als de provincie deze rol serieus neemt, houdt dit in dat de provincie Utrecht 
daadwerkelijk meer voorwaardenscheppend en regisserend gaat optreden in de ruimtelijke ordening. Dit 
zou consequenties kunnen hebben voor het al dan niet beleidsneutraal omzetten van het Streekplan. 
Geïnformeerd wordt hoe GS daar tegenaan kijken.  
Op blz. 9 valt de grote aandacht voor het stimuleren van alternatieve brandstoffen op. Dit is vanuit 
Europa aangezet. De PvdD hecht eraan nogmaals te benadrukken geen voorstander te zijn van 
geïmporteerde brandstoffen waarbij sprake is van voedselconcurrentie, ontbossing.   
Op blz. 8 staat dat provincies productielocaties voor groen gas faciliteren. Als het gaat om de reeds 
bestaande plannen van de provincie Utrecht, kan de PvdD zich daarin vinden. De PvdD steunt echter 
niet het genoemde voorbeeld vergisting van mest, omdat de intensieve veehouderij geen duurzame 
sector is gezien de import van krachtvoer.   
De heer Hoefnagels informeert of de PvdD wel voor mestvergisting is indien biologisch voer wordt 
gebruikt.  
Mevrouw Bodewitz licht toe dat het gaat om het verschil tussen grond- en niet grondgebonden 
veehouderij. Op dit moment is er een steeds sterkere ontwikkeling van de niet grondgebonden 
veehouderij. De grondgebonden veehouderij zal minder snel kiezen voor mestvergisting, omdat hetgeen 
kan worden opgevangen minder grootschalig is. Met de voorgestelde subsidie wordt derhalve dat 
onderdeel van de sector ondersteund, dat niet duurzaam is.  Ook de PvdD is voorstander van het 
opwekken van duurzame energie. Zij is echter van mening dat dit ook op andere manieren kan.  
 
De heer Benschop deelt mede dat de SGP zich aansluit bij het betoog van de VVD.  
In reactie op het betoog van de PvdD merkt spreker op dat nu eenmaal sprake is van mest en dat deze 
moet worden verwerkt. In de visie van de SGP is vergisting een goede methode.   
Desgevraagd door mevrouw Bodewitz antwoordt spreker dat zowel op de grond- als niet grondgebonden 
veehouderij mest wordt geproduceerd. Vergisting is een manier om het mestoverschot terug te brengen 
en tegelijkertijd wordt duurzame energie opgewekt.  
Ter zake het project zonnecentrale wijst spreker erop dat hiervoor eerst zonnecellen zullen moeten 
worden geproduceerd. Hij informeert hoe het produceren van zonnecellen zich qua kosten verhoudt ten 
opzichte van hetgeen het oplevert.   
 
De heer De Jong licht toe dat geen sprake is van een ambitie van 8 picajoue maar 8 petajoule. Overigens 
is de tabel op blz. 6 niet door de provincie Utrecht samengesteld maar door een onafhankelijke instantie 
in opdracht van het Rijk. Deze instantie heeft uitgerekend wat de potentie (niet de ambitie) is aan 
duurzame energieopwekking van de verschillende provincies. Dat voor Utrecht is uitgekomen op 8 PJ 
heeft o.a. te maken met het feit dat sprake is van een kleine provincie, weinig wind, niet veel 
mogelijkheden voor biomassa. Wellicht is het mogelijk de 8 PJ nog wat te verhogen. Hierbij speelt 
echter ook een rol dat de meerderheid van de Staten ervoor hebben gekozen bij gemeenten geen 
verplichting op te leggen ten aanzien van windenergie, waardoor de provincie afhankelijk is van 
initiatieven van de gemeenten.  
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De potentie van 8 PJ is niet weinig; 1 PJ stroom is gelijk aan ca 60 kiloton CO2 reductie; 50 MW in het 
kader van BLOW is gelijk aan 73 kiloton CO2 reductie. Dat wil zeggen dat 1 PJ al meer is dan de 
doelstelling van 50 MW. Er is naar de geest van de motie Offensief Duurzame Energie toegewerkt, 
waarbij is gezegd dat indien dit niet op het gebied van windenergie kan worden gerealiseerd het op 
andere manieren moet worden gerealiseerd. In het kader van het BLOW-akkoord is sprake van een 
productiedoelstelling voor 2010. Gelet op het feit dat de doelstelling eventueel via andere vormen dan 
windenergie kan worden gerealiseerd, is het niet realistisch te stellen dat de doelstelling voor 2010 wordt 
gehaald. Het is de bedoeling de doelstelling te halen, hetgeen ook zal gebeuren. De ambitie die de 
provincie Utrecht thans nastreeft is 76 kiloton CO2 reductie te halen in 2020. Dat komt ook in het 
nieuwe PMP te staan.   
In feite is de provincie ambitieus omdat met de huidige plannen 16% van de totale potentie, die het 
grondgebied van de provincie Utrecht kent, zal worden gerealiseerd. Daarnaast is de provincie bezig 
plannen te ontwikkelen met andere partijen in de hoop dat de 16% kan worden verhoogd en steeds 
dichter bij de theoretische 8 PJ zal kunnen worden uitgekomen.   
Een hoog aantal PJ in het kader van biomassa is alleen realiseerbaar door grote biomassacentrales die 
draaien op aanvoer van biomassa vanuit het buitenland. In Nederland wordt niet zoveel biomassa 
gemaakt. Overigens is het niet echt een duurzame manier van opwekken van duurzame energie, zodat de 
provincie Utrecht daarnaar ook niet zozeer streeft. De provincie Utrecht staat in het kader van biomassa 
voor dit alleen op te wekken uit lokale/regionale afvalproducten.  
Spreker bestrijdt de naar vorengebrachte stelling, dat de provincie Utrecht het zwakste jongetje van de 
klas is in haar ambitie en projecten. De provincie Utrecht is dat wel als het gaat om de mogelijkheden.  
Met betrekking tot de in de bijlage genoemde projecten merkt spreker op dat dit in het voorjaar van 2008 
is opgesteld. Inmiddels is bekend dat het project grootschalige zonnecentrale op voormalige Vliegbasis 
Soesterberg alleen realiseerbaar is met een forse Rijkssubsidie. Het opwekken van zonne-energie is 
kostbaar in verband met de productie van de zonnecellen. Met de huidige technologie wegen de kosten 
nog niet op tegen de opbrengsten. De hoop is dat in deze binnen enkele jaren sprake is van een 
technologische sprong waarmee de kosten voor het produceren van de zonnecellen kunnen worden 
gehalveerd. Daar waar zonne-energie kan worden gestimuleerd, zal dit gebeuren. 
De provincie Utrecht is wel druk bezig met de projecten 100.000 daken-plan en 20.000 woningen 2 
energielabels omhoog. Met betrekking tot het laatste hebben GS voornemens ten aanzien van een 
energiebesparingplan voor de bestaande bebouwde omgeving. Dit plan zal overigens nog aan de Staten 
worden voorgelegd.  
Ook over de biomassacentrale in Nieuwegein heeft spreker onlangs contact gehad met de desbetreffende 
gemeente.    
Nieuwe onderwerpen zijn bijvoorbeeld geothermie en grootschalige KWO op verschillende plekken in 
deze provincie. 
De SLOK-subsidieaanvraag is inmiddels ingediend. Dat is met alle provincies samen gedaan, omdat het 
totaal aantal aanvragen de subsidieregeling oversteeg en de provincie het ‘wie het eerst komt, die het 
eerst maalt’ effect wilde voorkomen.   
 
Het verheugt de heer Kloppenborg dat de gedeputeerde thans al over 67.000 ton CO2 reductie spreekt, 
terwijl in de brief 47.000 ton staat. Dat is winst. In de visie van GroenLinks is echter veel meer winst te 
behalen. In de regio is veel kennis op het gebied van innovatie ter zake van zonne-energie. Er is 
weliswaar nog sprake van een terugverdientijd van de investering van 10 – 15 jaar, maar zonnepanelen-
fabrikanten garanderen inmiddels al een levensduur van 25 jaar. Juist gezien de problemen met 
windenergie en de flinke bouwopgave is inzet op zonne-energie zeer interessant voor de provincie 
Utrecht. GroenLinks kan zich voorstellen dat daarop concretere doelstellingen worden vastgelegd.  
 
De heer Bersch deelt mede dat de beantwoording hem enigszins heeft gerustgesteld.   
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Geïnformeerd wordt wanneer GS verwachten dat de provincie in de lijn van de motie de 50 MW of 35 
kiloton aan duurzame energie heeft opgewekt. Aangegeven is dat 2010 niet wordt gehaald.   
Voorts informeert spreker of in vergelijkende zin is aan te geven hoe de provincie Utrecht het doet ten 
opzichte van andere provincies.   
De landelijke doelstelling is 20% duurzame energie op te wekken. Spreker informeert in deze naar het 
percentage duurzame energie van de Utrechtse consumptie als alle plannen in 2020 zijn gerealiseerd.    
 
De heer Roos memoreert zijn vraag ter zake van de mobiliteit.  
 
Mevrouw Bodewitz deelt de opmerking van de SP. Ook de PvdD is na de beantwoording enigszins 
gerustgesteld voor wat betreft de ambities. 
 
De heer De Jong deelt de mening van GroenLinks, dat meer moet worden ingezet op zonne-energie. Het 
is echter voor een deel ook een financieel vraagstuk. Niet veel organisaties en partijen zijn bereid over 
de horizon van 25 jaar heen te kijken. Vooralsnog is er geen goede landelijke subsidieregeling voor dit 
onderwerp. Zonne-energie is echter wel degelijk een onderwerp waaraan de provincie Utrecht samen 
met andere provincies aandacht besteed. Hetgeen mogelijk is, wordt gedaan.   
De dubbele doelstelling van de motie wordt in 2020 gehaald. Wanneer de 50 MW of 35 kiloton exact 
wordt gehaald, kan spreker niet aangeven. Overigens streven GS ernaar de komende jaren meer 
projecten te initiëren, waardoor naar meer dan die verdubbeling wordt gewerkt.  
Het antwoord op de vraag met betrekking tot het percentage van de Utrechtse consumptie moet spreker 
schuldig blijven. Desgewenst kan spreker de commissie hierover nadere gegevens verstrekken. De 
provincie heeft zich echter wel via het akkoord vastgelegd op de oriëntatiedoelstelling van 20%.  
De heer Bersch ziet de nadere informatie graag tegemoet. Spreker is enigszins sceptisch ten aanzien van 
de haalbaarheid van de doelstelling van 20%, omdat de doelstelling van 50 MW in het kader van BLOW 
ook al heel laag was ten opzichte van andere provincies. Spreker vraagt zich derhalve af of de 
verdubbeling daarvan voldoende is om uiteindelijk op die 20% uit te komen.   
De heer De Jong zet uiteen dat dit niet alleen van de provincie Utrecht afhangt. Er vinden ook vele 
landelijke campagnes plaats o.a. energiebesparing thuis, energiezuinigere auto’s, energiebesparing op 
productie van goederen. De provincie zal daarin zelf ook initiatieven gaan nemen.  
Spreker wijst in dit kader o.a. op het project Op Kop in het kader van het Klimaatprogramma, waarbij 
gemeenten en organisaties worden uitgedaagd klimaatneutraal te worden. Gemeenten hebben ook zelf  
een ambitieus Klimaatprogramma, waarbij samen met de provincie kan worden gekeken naar 
mogelijkheden op het gebied van consumptieve duurzame energie maar ook op het gebied van de 
mobiliteit. Ten aanzien van het laatste punt memoreert spreker dat de provincie al geruime tijd veel 
energie steekt in vervoermanagement plannen. Voorts scharen veel bedrijven zich inmiddels achter het 
Randstadakkoord mobiliteitsmanagement.   
 
De voorzitter sluit hierna de discussie over dit onderwerp af.  
 
4. Termijnagenda 
De voorzitter deelt mede dat een actuele versie ter vergadering is uitgereikt (versie 27 februari 2009). 
 
Mevrouw Bodewitz heeft uit de notulen begrepen dat GS op 5 februari hebben besloten over de 
kwartaalrapportage van het Actieprogramma Duurzaamheid. Spreekster informeert op welk moment dit 
onderwerp in de commissie aan de orde komt.  
De voorzitter zegt toe dit te zullen nagaan.  
 
5. Verslagen Statencommissie Milieu, Mobiliteit en Economie 12 en 26 januari 2009 
De verslagen worden wordt conform vastgesteld. 



11

 
6. Evaluatie van het instrument Samenwerkingsagenda, inclusief een verbeterde 
rapportage Samenwerkingagenda en de verwerking van de relevante moties 
De heer Konijnenbelt merkt op dat uit de rapportage blijkt dat de Samenwerkingsagenda 
kennelijk een succes is, hetgeen het CDA verheugt. De inzet van de provincie was richting de 
burger te laten zien, dat overheden samen sterker zijn. 
Uit het overzicht beleidskader per project blijkt, dat nog niet voor alle projecten kaders zijn. 
Geïnformeerd wordt of deze nog komen en zo ja, wanneer.   
In de samenvatting wordt nader ingegaan op het vervolg van de Samenwerkingsagenda. 
Spreker begrijpt daaruit dat de provincie zich in deze meer proactief wil gaan opstellen, 
waarbij het provinciaal beleid duidelijker aan de orde komt; het CDA juicht dit toe.   
Het CDA kan zich voorstellen dat met name duurzaamheid één van de onderwerpen is dat van 
provinciezijde wordt ingebracht. Hierbij kan o.a. worden gedacht aan het aardgasproject, het 
onderhoud van rotondes.  
 
Mevrouw Derks merkt op dat de ChristenUnie zich kan vinden in het voorliggende voorstel. 
De gedachte erachter komt echter in sommige gevallen rommelig over. Enerzijds wordt bv.  
geconcludeerd dat het instrument ervoor heeft gezorgd dat er beter wordt afgestemd en dat er 
verbetering is in de samenwerking tussen de verschillende partners; anderzijds is ook sprake 
van verschillende verwachtingen, die overigens ook weer zijn weggenomen.  
De ChristenUnie informeert waar de toegevoegde waarde is gehaald.  
 
Mevrouw Lamers zet uiteen dat de VVD de lijst met name heeft bekeken als overzicht van 
datgene waaraan is samengewerkt. Voor wat betreft de onderwerpen die betrekking hebben op 
deze commissie, zijn de VVD geen bijzonderheden opgevallen. De methode van 
samenwerken is een onderwerp voor de commissie BEM. 
Het is de VVD wel opgevallen, dat de namen van de GS-leden nog niet zijn aangepast. 
Hiervoor wordt aandacht gevraagd.  
 
Mevrouw Van ’t Hooft deelt mede, dat de beoordeling van het instrument een onderwerp is 
voor de commissie BEM.   
Geïnformeerd wordt naar de stand van zaken ten aanzien van het project herontwikkeling Kop 
van Isselt.  
Op de Samenwerkingagenda staat een aantal herstructureringsprojecten. Geïnformeerd wordt 
hoe dit zich verhoudt tot de inmiddels vastgestelde Kadernota Herstructurering Plus.  
 
De heer Bersch betwijfelt of de Samenwerkingsagenda een succes is; die discussie laat hij 
echter over aan de commissie BEM.  
Spreker informeert welk kader van toepassing is op de opgevoerde projecten herstructurering 
bedrijventerreinen. In zijn visie kan dit niet het kader Herstructurering Plus zijn omdat het 
daarbij om twee bedrijventerreinen gaat die niet in de voorliggende lijst voorkomen.  
Voorts informeert spreker wat de codering Goud betekent.  
Tot slot merkt spreker op dat een aantal beschrijvingen in de voortgangsrapportage duidelijker 
zou kunnen. Ter illustratie wijst hij op blz. 2, project Bereikbaarheid Centraal Stadsgebied 
waarbij bij de afspraak staat: verkennen van de mogelijkheden om tot resultaat te komen.  
 
De heer Roos spreekt zijn waardering uit voor het feit dat de provincie goed samenwerkt met 
de gemeenten en voor de heldere rapportage.   
Op blz. 11 van de notitie worden de Staten uitgenodigd ideeën aan te dragen over hoe nu 
verder met deze Samenwerkingsagenda. Mooi Utrecht geeft de suggestie mee af te maken 
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waaraan de provincie begonnen is. Voor het vervolg pleit Mooi Utrecht ervoor dat GS in 
samenspraak met de Staten een beperkt aantal (ca 4 – 5) beleidsvelden afspreken waarop 
wordt ingezet.    
 
De heer Snel zet uiteen dat de herontwikkeling van de Kop van Isselt geen herstructurering 
betreft maar een transformatieopgave, omdat er met name ook naar woningbouw wordt 
gekeken; dit valt derhalve onder Ruimte. Spreker onderschrijft dat voor wat betreft de 
verantwoordelijk gedeputeerden een update dient plaats te vinden.  
De Staten hebben onlangs de nota Herstructurering Plus vastgesteld, waarin een aantal criteria 
is vastgelegd die nu worden uitgewerkt in de twee pilots. Het is de bedoeling dat GS in het 
najaar bij de commissie terugkomen met een evaluatie van die pilots. Dan wordt ook bekeken 
hoe wordt omgegaan met de andere projecten. Overigens is het wel zo dat alle, in de 
Samenwerkingsagenda opgenomen projecten, lopende projecten betreffen dan wel projecten 
waar de provincie met de desbetreffende gemeente in de fase van planvoorbereiding zit.   
Mevrouw Van ’t Hooft informeert of die plannen weer worden getoetst aan de evaluatie van 
de twee pilots. 
De heer Snel antwoordt dat de plannen worden getoetst aan de kaders in de nota 
Herstructurering Plus en de ervaringen met de twee pilots.  
Desgevraagd door de heer Bersch licht spreker toe dat een aantal herstructureringsprojecten al 
in uitvoering is en als zodanig onder oude regelingen valt. Voor de nieuwe pilots wordt 
gekeken naar de kaders in het kader van Herstructurering Plus.  
De heer Bersch pleit ervoor in de voortgangsrapportage inzichtelijk te maken welke projecten 
onder de oude- resp. de nieuwe regeling valt.  
 
De voorzitter deelt mede dat de suggesties en vragen worden meegenomen. Indien er nog 
vragen onbeantwoord zijn gebleven, zal hierop alsnog worden gereageerd.  
 
7. Statenvoorstel beschikbaar stellen niet-bestede budgetten 2008 in 2009 
De voorzitter stelt vast dat de commissie zich kan vinden in het voorliggende voorstel.  
 
TER KENNISNEMING 
 
10. Gebruik Afwegingskader Duurzaamheid 
 
11. Begroting 2009 met meerjarenbegroting 2010 – 2019 Fonds nazorg gesloten 
stortplaatsen provincie Utrecht 
 
12. Nota uitvoeringsbeleid bodem 2009 
 
13. Overzicht beslismomenten Utrechtse projecten Randstad Urgent 
 
14. Samenwerkingsconvenant 12 provincies en CBS/beleidsinformatie 
 
15. Definitief Bestedingsplan Brede Doeluitkering 2009 
 
16. Sluiting 
Niets meer aan de orde zijnde sluit de voorzitter de vergadering onder dankzegging voor 
ieders komst en inbreng.  


